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Referat fra møde i Frivillighedsrådet 

Tirsdag, den 22. juni 2021 kl. 14-16 i lokale 121 på Tønder Rådhus 
 

 
Deltagere: 
Formand Poul Erik Hansen 
Næstformand Jørgen Ørbæk Petersen, afbud 
Kasserer Tage Sørensen 
Bent Nielsen, afbud 
Mona Fabricius deltog online 
Arne Klinge, ordstyrer 
Connie Wittenkamp 
Jens Peter Jensen 
Christa Lorenzen 
Annette Dall, afbud 
Kirsten G. Nissen, referent  
 
Gruppe 1: Planlægning af stormøde 
Bent Nielsen, Mona Fabricius, Arne Klinge, Annette Dall, Kirsten G. Nissen 
 
Gruppe 2: Frivilligpolitik & PR  
Tage Sørensen, Annette Dall, Arne Klinge, Connie Wittenkamp, Jørgen Ørbæk Petersen, Poul 
Erik Hansen, Jens Peter Jensen, Christa Lorenzen, Kirsten G. Nissen  
 
Gruppe 3 Samarbejde mellem Frivilligcenter Tønder og Frivillighedsrådet 
Christa Lorenzen, Tage Sørensen og Kirsten G. Nissen er valgt af Frivillighedsrådet samt Ute 
Mammen og 2 bestyrelsesmedlemmer for Frivilligcenter Tønder 
 
Frivillig Fredag: 
Poul Erik Hansen 
 
Pjece: Annette Dall, Christa Lorenzen 
 
Planlægningsgruppe fælles temadag for Frivilligcenter Tønder og Frivillighedsrådet 
Poul Erik Hansen, Ute Mammen, Else Lorenzen og Kirsten Nissen. 
 
 
1. Ankomst og kaffe. 

 
2. Bosætningskonsulent Marianne Krag Okholm fortæller om sit arbejde. 

Spørgsmål til Marianne kan sendes via Kirsten inden mødet. 
 
Marianne startede i 2018 og hun lærer stadig nye ting. Den forrige bosætningskoordinator var 
i stillingen i 8 år. 
 
Marianne er vokset op i Tønder, hvor hun havde en tryg opvækst. Hun bor nu i Tønder efter 
nogle år væk fra byen. Marianne har kontor på rådhuset og arbejder med at modtage tilflyttere 
og herunder bl.a. udarbejdelse af en tilflytningsstrategi. Opgaven består i at hjælpe tilflyttere 
tilrette. I øjeblikket modtages dagligt mails fra tyskere, der ønsker at flytte til kommunen.  
 
Hvorfor har man lyst til at bo i Tønder Kommune?  De fleste flytter til pga. arbejde. Marianne 
hjælper med netværk og fritidsinteresser og henviser også omkring bolig. Der hjælpes også 
med sparring ift. evt. medfølgende ægtefælle. Nogle kommer pga. en kæreste/partner.  
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Og så er der tilbageflytterne. De unge skal afsted og uddanne sig og nogle flytter hjem igen, 
når de får børn, da de så har pasningsmuligheder i nærheden. 
I Tønder kommune får man større bolig for de samme penge – i de større byer får man ikke 
meget for pengene. Der er et aktivt foreningsliv – der er rigtig mange foreninger. Der er også 
et rigtig godt erhvervsliv. Der er ikke langt til Hamborg, hvis man mangler storbylivet. 
 
Marianne deltager på jobmesser og andre arrangementer, har bl.a. været på Rådhuspladsen i 
København. Det gælder om at vise og fortælle om kommunen.  
 
Der er et sønderjysk netværk for bosætningskonsulenter. Der arbejdes også sammen med 
bosætningskonsulenter langs vestkysten. Der arbejdes også på de sociale medier bl.a. via 
Facebook. 
 
Det handler også om fastholdelse. – Der er mange singler som flytter til pga. arbejde. Det 
gælder om at finde et netværk til dem.  
 
Der arrangeres forskellige tiltag bl.a. På tur i Tønder og Tilflytterlunch. 
 
Marianne fik tak for oplægget. 
 
 
3. Godkendelse af dagsordenen. 
 
Godkendt. 
 
 
4. Godkendelse af referat og opfølgning på punkter fra mødet den 27. april 
 
Poul Erik vil lave en pressemeddelelse og udarbejde et brev til foreningerne via mail om 
Frivillighedsrådet og med en opfordring til foreningerne om at opstille kandidater til valget. 
Cityinfo kan eventuelt også bruges til formidlingen. 
Det blev foreslået, at der nedsættes en lille gruppe, der arbejder med rekruttering af 
kandidater. 
 
Der var forslag om, at det næste stormøde indeholder en workshop, hvor det bl.a. på tværs 
kan drøftes, hvad foreningerne har tilfælles, som der kan samarbejdes om. Arbejdsgruppe 1 vil 
arbejde videre med idéen. 
 
 
5. Kort orientering ved formand, kasserer og frivilligkoordinator/sekretær. 

 Herunder orienteres om budget. 
 
Formand Poul Erik Hansen: Forklarede at der skal findes en ny dato for temadagen den 8. 
september. Endvidere blev det oplyst, at der igen er uoverensstemmelser med 
Medborgerhusets personale.  
 
Der er intet nyt omkring bankgebyr sagen. 
 
Poul Erik meddelte, at han er bortrejst fra den 13.9-6.10.21. 
 
Kassereren Tage Sørensen: Det blev oplyst, at der er brugt ganske få udgifter. 
 
Frivilligkoordinator Kirsten G. Nissen fortalte, at der var udsendt mail til foreningen vedr. 
revidering af pjecen Frivillige sociale organisationer og foreninger. Arbejdsgruppen havde holdt 
et onlinemøde om formiddagen samme dag. 
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Det blev oplyst, at der afholdes et dialogmøde med centerrådene i aktivitetscentrene den 24. 
august. Frivillig Fredag festen afholdes den 24. september og programmet er færdigt nu. 
Marskens Guld vil bl.a. underholde. 
Planlægningen af Borgertræf med temaet Stærkere fællesskab, som afholdes den 6. november 
skrider godt fremad. 
 
6. Udarbejde årshjul for efterårets møder. 
 Udkast vedlægges. 
 
Der blev aftalt datoer og tidspunkt for møder indtil årsskiftet.  
Årshjulet vedlægges. 
 
7. Frivillighedsrådets opgaver. 
Herunder drøftes mulighed for oprettelse af små ad hoc arbejdsgrupper ”til aflastning”. 
 
Grupper med nyt orienterer: 

 Arbejdsgruppe 1 
 Arbejdsgruppe 2 
 Arbejdsgruppe 3 
 Frivillig Fredag 
 Pjece ”Frivillige sociale organisationer og foreninger”. 
 Planlægningsgruppe fælles temadag 

 
Der blev nedsat følgende ad hoc-grupper: 

 Udvalg/råd – tværsilo. (Poul Erik, Jens Peter, Kirsten) 
 PR – gruppe: Hvervning af nye kandidater bl.a. udarbejdelse af en slagplan og tidsplan. 

(Jørgen?, Annette?, Poul Erik, Kirsten) 
 Fadderskabsgruppe: Poul Erik starter op og vil følge de stikord, der er udarbejdet. 

 
Arbejdsgruppe 3: Der er indkaldt til møde den 29. juni. 
 
Pjece” Frivillige sociale organisationer og foreninger: Det blev aftalt, at ændringsforslag til 
rådets side skulle sendes til Poul Erik. 
 
Planlægningsgruppe fælles temadag: Arbejdsgruppen medlemmer er Karen, Else, Poul Erik og 
Kirsten. 
 
 
8. Nyt fra foreningerne. 
 
Tage Sørensen fra Aktive Timer oplyste, at Aktive Timer søger om at blive en folkeoplysende 
forening fra 21. september. Vedtægterne vil blive ændret. Tage har mulighed for at fortsætte i 
Frivillighedsrådet, hvis han vælges som repræsentant fra en anden forening. 
 
Jens Peter Jensen fortalte, at de to ældreklubber i Højer samarbejder omkring en udflugt til 
Samsø 
 
Christa Lorenzen meddelte, at der havde været afholdt generalforsamling i Sozialdienst og at 
aktiviteterne var begyndt. 
 
Poul Erik Hansen fortalte, at Aktiv Fritid havde været med i et triatlonprojekt i samarbejde med 
Sundhedsafdelingen omkring træning af overvægtige.  
Der var blevet arrangeret et stævne i Agerskov med efterskolen. Deltagerne skulle 
gennemføre 1/10 jernmand og herunder cykle, svømme og gå. Det havde været en god dag 
med et velfungerede samarbejde.  
Det er første gang, at foreningen har deltaget i et samarbejde med Sundhedsafdelingen og det 
har været en stor oplevelse. 
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Arne Klinge fra Selvhjælp nævnte, at foreningen havde afholdt generalforsamling med stor 
tilslutning. 
 
Mona Fabricius fra Ældre Sagen oplyste, at Ældre Sagen igen har åbnet for aktiviteter. Der var 
afviklet Danmark Spiser sammen på Central Hotellet i Løgumkloster samt udflugt til Rødding. 
Samme dag blev der afholdt årsmøde og generalforsamling. 
 
 
9. Eventuelt og næste møde. 
 
Det næste møde afholdes d. 23. august. 

 


